
مرتضی   اسماعیل دوست:  سال هاست سینمای مستند در میان 
فیلم های ساخته شده جهانی چنان جایگاهی دارد که رسیدن به 
بس�یاری از واقعیات جهان امروز از طریق همین فرم بیانی قابل 
ردیابی است؛ مواجهه ای جسورانه، نگاهی خلاقانه و رویکردی رو 
به چش�مان حقیقت که به طور خلاصه در نگاه »جان گریرسن« 
مبدع عنوان »مس�تند« معادل »برخ�ورد خلاقه با واقعیت« نام 
گرفته اس�ت. در کش�ورمان همچنان در گذر س�ال ها آشنایی 
ایرانیان با هنر س�ینماتوگراف، شرایطی از عدم ثبات منطقی از 
تولید و عرضه مس�تندهای قابل قبول وج�ود دارد که نیازمند 
واکاوی مجدان�ه  اس�ت. از این رو میزگردی با تمرکز بر مس�ائل 
کلان در حوزه مس�تند و با نگاهی پیش برنده با حضور مرتضی 
رزاق کریمی قائم مقام مرکز گسترش سینمای مستند و تجربی 
و مس�ؤول بخش مس�تند جش�نواره فیلم فجر، محسن یزدی 
کارشناس فرهنگی و مدیر مرکز مستندسازی سوره حوزه هنری 
و مهدی نقویان از مستندس�ازان مطرح کشور شکل گرفت که 

در ادامه می آید.
***

 چرا  برخلاف برنامه ریزی مدون شبکه های ماهواره ای معاند در 
ساخت مستندهایی تحریفی! هنوز نتوانسته ایم آثاری همه گیر و 

مخاطب پسند درباره موضوعات اساسی کشور بسازیم؟
رزاق کریم�ی: وضعیت شبکه های معاند که مشخص است. شما 
روی این دیوار که رنگ روش��ن دارد، یک نقطه س��یاه بگذارید، 
بیش��تر دیده خواهد ش��د. در واقع مخالف گویی دیده می شود. 
در رس��انه های فراگیر ما چه مکتوب و چه دیداری و شنیداری، 
اطلاعاتی که به جامعه می دهند تقریبا شبیه هم است و یک ساز 
مخال��ف زدن در این بدن��ه یکرنگ یا تقریبا نزدیک به هم دیده 
خواهد شد. ممکن است آثارشان کیفیتی به لحاظ فرم یا محتوا 
و ساختار هم نداشته باشد یا شاید هم واجد ارزش هایی باشد اما 

این دیده شدن لزوما نشانه ارزشمند بودن کارهای آنها نیست. 
ی�زدی: به نظرم کیفیت مستندس��ازی جبهه فرهنگی انقلاب 
اسلامی رشد بالایی در این سال ها یافته و وضعیت نسبتا خوبی 
داریم. رس��انه هایی مانند بی بی س��ی مس��تندهای ژورنالیستی 
می س��ازند و از نظر انتخاب س��وژه ها مورد توجه مخاطبان قرار 
می گی��رد. برخی مس��تندهای آنه��ا از نظر فنی بد نیس��ت اما 

مستندهایی مانند »رضاخان« به نظرم خیلی ضعیف است!
 چون س�ازندگان آن مستندها، فیلمساز به معنای حرفه ای و 
خلاقانه نیستند و از منظر ژورنالیستی به کار نگاه می کنند و از 

این نظر آثار ضعیفی در میان ساخته های شان وجود دارد.
یزدی: بله! اما وقتی درباره نوع مخاطبان نسبتا زیاد آن مستندها 
فکر می کنم، به مساله مهم زیرساخت در مستندسازی می رسم. 
من چند سال پیش از یکی از انیمیشن ساز ها پرسیدم که مثلا اگر 
بشود کارخانه پیکسار را از آمریکا کنده و به ایران بیاوریم، مشکل 
انیمیشن سازی ما حل می شود؟ و او گفت مشکل ما فنی نیست 
و ب��ه نوع نگاه مدیران بازمی گردد. وجود زیرس��اخت به معنای 
رس��یدن به روند درست تولید مستند اس��ت که بتوان سرعت 
ساخت و کنترل کیفیت را مورد توجه قرار داد. ببینید! مثلا من 
می خواهم به عن��وان یک کمپانی حرفه ای عمل کنم اما چقدر 
دسترسی به پژوهشگران و مراکز آرشیوی دارم؟ چقدر دسترسی 
به مستندساز حرفه ای دارم؟ باید یک روند تعاملی وجود داشته 
باش��د که ما در این باره ضعف داریم. همان طور که برای ساخت 
فیلم مستند نیاز به یک تهیه کننده خوب است، برای رسیدن به 
مراحل بعدی هم نیاز به مشارکت سایر نهادهاست. تهیه کنندگان 
چندان قدرتمندی در سینمای مستند وجود ندارند که بتوانند 
با سرمایه گذار و کارگردان تعامل خوبی برقرار کنند. از این نظر 

باید بتوان یک زیرساخت مناسب برای تولید مستند ایجاد کرد.
 تهیه و اجرای زیرساخت های مستندسازی انجام شدنی است؟

ی�زدی: حتما انجام ش��دنی اس��ت و دارد 
صورت می گیرد اما منس��جم نیست، مثلا 
برخی از مستندس��ازان با ادعاهای بس��یار 
می گوین��د م��ا کار سفارش��ی نمی کنیم! 
مگ��ر ای��ن کار افتخ��اری اس��ت؟! چطور 
ش��ما می روید در فلان موسس��ه کارتان را 
می س��ازید، آن وقت در برخی موارد ژست 
سفارش��ی نگرفتن می گیرید؟ به هر حال 
در مرک��زی که من مس��تند تهیه می کنم 
مانند همه جای دیگر چارچوب هایی وجود 
دارد که باید مستندساز آن را رعایت کند. 
حوزه هنری براس��اس سیاست های نظام 
می خواهد تولید داش��ته باشد اما فیلمساز 
می گوید من کار سفارش��ی نمی کنم! این 
روند درس��ت تولید در فیلمسازی نیست. 
مش��کل دیگر درباره رجوع به آرشیوها در 
مستندسازی است که حالا کمی بهتر شده 
است اما قبلا برای یافتن آرشیو صداوسیما 
باید هزاران مس��یر طی می شد! و به دیوار 
بتنی صداوس��یما می خوردیم در صورتی 
که بعدا دیدیم چگونه اطلاعات آرش��یوی 
به دست رس��انه های آن طرف آبی رسیده 
است! باید امکانات و شرایط قابل دسترسی 

برای موسسات و اشخاص مستندساز وجود داشته باشد. از طرفی 
مستندسازان ما باید براساس اولویت ها فیلم بسازند نه اینکه به 
دنبال هر موضوع غیرمرتبطی بروند. مس��تندهای ساخته شده 
در شبکه های معاند ماهواره ای را که اشاره کردید همه براساس 
اولویت ها س��اخته ش��دند ولی ما در اینجا در اوج بی پولی و در 
اوج اتفاقات منطقه به دنبال ساخت موضوعات سطحی می رویم.

نقوی�ان: ببینید! مش��کلات آرش��یو برای من مستندساز آنقدر 
دش��وار ش��ده که واقعا دوس��ت دارم بروم داخل صداوس��یما و 
ببینم چه وضعیتی حاکم است که اینگونه موانع برای دسترسی 
مستندس��ازان ایجاد می کنند! اصلا تحقیق از طریق آرشیو به 
دست می آید. الان فضا بهتر شده اما همچنان مشکلاتی وجود 
دارد. مث��لا تهیه کننده و کارگردان باید در محل نامناس��بی در 
صداوس��یما بنشینند و همانجا آرش��یو را ببینند! فضایی که به 
لحاظ روحی و روانی و امکانات نامناسب نمی توان ساعات زیادی 
را آنجا تحمل کرد و در نهایت هنگامی که می خواهیم بخشی از 

آن فیلم را به دست آوریم نیاز به وجود مجوزهای خاصی است!
 ما در این گفت وگو تنها به دنبال بیان رنج ها نیستیم و می خواهیم 
راهی بسازیم برای رسیدن به مسیری قابل اجرا در مستندسازی. 
از این رو به ش�کلی راهبردی عنوان کنید از چه طریقی می توان 
موان�ع را برطرف کرد. مثلا در بحث سیاس�ت گذاری برای تولید 

آثاری اساسی، می توان اتاق فکری ایجاد کرد؟
یزدی: اگر به آثار ساخته شده در جبهه فرهنگی انقلاب اسلامی 
نگاه کنیم، به آثار مهمی می رسیم که درباره موضوعات مهم است.
 یعنی ش�ما وضعیت فعلی مستندسازی را در جبهه فرهنگی 

انقلاب اسلامی مناسب می بینید؟
یزدی: آثار خوبی ساخته شده اما می توان در میان بهترین ها سراغ 
آثار اولویت مند رفت، همان طور که حضرت آقا اعلام کردند باید 
درباره اتفاقاتی تاریخی فیلم هایی س��اخته شود. حالا مرکز اتاق 
فکر بچه های فیلمساز، آقاست و نباید غفلت های ما روی دوش 
ایشان باشد! از این نظر می توان اتاق فکری با حضور کارشناسان 

و مستندسازان به وجود آورد. 
 چندی پی�ش رهبر انقلاب به قصور صورت یافته در باب عدم 
ساخت موضوعاتی تاریخی مانند واقعه گوهرشاد و حادثه 7 تیر 

اشاره کردند.
یزدی: باید اتاق فکر آینده نگری وجود داشته باشد که برنامه ریزی 
و اعلام کند مس��اله کش��ور در آینده چیست که مستندسازان 
س��راغش بروند. ای��ن اتاق فکر باید دارای آدم های کارشناس��ی 
باش��د که مفهوم موضوعات استراتژیک را بدانند و مسائل مهم 
کش��ور را به من سازنده گفته و در ضمن اعتماد کنند تا بتوانم 
برنامه ریزی چند ساله ای برای تولید آثاری 
ارزش��ی داشته باشم. ان ش��اءالله این اتفاق 
باید در حوزه مس��تند بیفتد و مراکز تولید 
مس��تند حداقل در جبهه فرهنگی انقلاب 
همدیگر را بشناسند و ظرفیت های خود را 
به هم منتقل کنند و بتوانیم برای تولید آثار 
ارزشی همفکری داشته باشیم. از این جهت 
برای تولید 2 مس��تند پهلوی و رضاشاه از 
کمک های مرکز بسیج استفاده خواهیم کرد 

و این اتفاق خواهد افتاد.
 ب�ه نظرتان مهم تری�ن ش�روط برقراری 
ارتب�اط ی�ک اثر مس�تند ب�ا مخاطب چه 

مواردی است؟
یزدی: باید مستندس��ازان به دنبال س��وژه 
و موضوعات مورد نی��از مردم بروند. برخی 
آث��اری که تهیه می ش��وند اص��لا دغدغه 
مخاطب ما نیست. برخی مشکلات سلیقه ای 

برای پخش در تلویزیون هم داشته ایم!
رزاق کریم�ی: بح��ث مهمی ک��ه در تولید 
مستند وجود دارد، وجود مخاطب شناسی 
اس��ت. در س��ینمای مس��تند اگر قبل از 
ش��روع ه��ر کار یا موضوعی ی��ک مطالعه 
مخاطب شناس��انه انجام بدهیم، نخستین 
مس��اله ای که باید مورد توجه قرار بگیرد، نیاز مخاطب هس��ت. 
بعد از مس��اله نیاز، میل مخاطب هم باید مورد توجه قرار گیرد. 
ح��الا این نیاز را با میل مخاطب هم تطبیق بدهیم، آنجا علاوه 
بر سوژه بحث س��اختار هم مطرح می شود. بعضی از رسانه ها و 
عموما رسانه هایی که رسالت جدی برای خودشان قائل هستند، 
مصلح��ت مخاطب را ه��م مورد توجه ق��رار می دهند. مثلا اگر 
پزش��کی درباره کودکان دارویی تجویز می کند که تلخی دارد، 
یک اسانسی هم به آن اضافه می کند که تلخی آن را بگیرد و این 

همان میل مخاطب است.
 میل مخاطب را می توان در فرم اثر بازیابی کرد؟

رزاق کریمی: این توجه بیشتر در فرم است، البته فرم و محتوا قابل 
تفکیک نیستند. باید ببینیم جامعه مخاطب ما نیازش چیست، 
چه موضوعات��ی اولویت دارد و بعد اینکه چگونه می توانیم میل 
مخاطب را عرضه کنیم و ببینیم محصول ارائه ش��ده همگام با 
مصلح��ت مخاطب خواهد بود یا نه و اینکه این محتوا چه اثری 
روی مخاط��ب می گ��ذارد. دهه 80 میلادی در اروپا، با ش��یوع 
ایدز برخی رس��انه ها مثل بی بی سی شروع به ساخت فیلم هایی 
در رابط��ه با این بیم��اری کردند که به منزله هش��دار بود. آنها 
فیلم های متعددی را حتی در س��طح دبیرس��تان ها به نمایش 
گذاشتند اما آماری که گرفتند نتیجه قابل تاملی داشت؛ نتیجه  

معکوس ب��ود. در برخی جوامع مثل دانش آموزان و نزد جوان ها 
این بیماری با نمایش این آثار رواج بیشتری پیدا کرده بود. نتایج 
نش��ان می داد منعکس کردن این بیم��اری گویا به زبان ما قبح 

ماجرا را ریخته است.
 در اواس�ط دهه 70 شمس�ی این موض�وع در ای�ران با تولید 
نماهنگ هایی که درباره اعتیاد س�اخته شده بود، چنین شرایط 

مجذوب کننده ای از این بیماری نزد مخاطب یافته بود!
رزاق کریم�ی: دقیقا! همین را می خواس��تم اش��اره کنم. ما هم 
ش��اهد چنین اتفاقاتی با ساخت نماهنگ های جذابی بودیم که 
تاثیر آموزشی معکوسی یافت. البته اینجا شاید سنجش افکار با 
هم��ان دقتی که در جوامعی مثل انگلیس صورت گرفت، پیش 
نیام��د اما اینجا هم این اتفاق افت��اد و مخاطب نوجوان و جوان 
ما همزادپنداری می کرد با ش��خصیتی که در فیلم داشت نابود 
می شد. بنابراین نیاز و میل کافی نیست، مصلحت مخاطب هم 

اینجا مهم است.
 پس همسویی میان نیاز و سلیقه برای شما مهم است؟

رزاق کریم�ی: بله! اگر به مصلحت و بازخ��وردی که از مخاطب 
می گیریم توجه نداش��ته باش��یم، ممکن اس��ت به خطا برویم. 
بنابراین یک مطالعه مخاطب شناس��انه دقیق نیاز است که باید 
پیش از تولید هر مجموع��ه ای صورت بگیرد و بعد تولید اتفاق 
بیفتد. ما در سینمای مستند کارهای خوب و موفق هم داشتیم 
اما از این منظر کمتر مورد توجه قرار گرفتند و بیشتر به ساخت 

اثر فکر شده تا نتیجه و تاثیر مستند.
 درباره کدامیک از این 3 بخش نیاز، میل و مصلحت که عنوان 

داشتید، شاهد غفلت های بیشتری در مستندسازی بودیم؟
رزاق کریمی: براساس تجربه فکر می کنم به مصلحت مخاطب 
و تاثیری که روی مخاطب خواهد گذاش��ت، کمتر توجه شده 
است. شاید بدبینانه به نظر برسد و برخی دوستان مستندساز 
از این حرفم برنجند اما بحث مخاطب شناس��ی تا چند س��ال 
گذش��ته اصلا دغدغه جدی برخی مستندسازان نبود. یکی از 
علت هایش هم این بود که باید عرض کنم ما ارتباط مستقیم 
با مخاطب برقرار نکردیم، وقتی تنها جایگاه عرضه آثار مستند 
از تلویزیون بوده و تلویزیون هم برای آثار مستند جایگاهی به 
معنای توجه به مخاطب قائل نبوده، منهای یک دهه اخیر که 
اتفاقات خوبی در تلویزیون افتاد، این وضعیت پیش آمد. البته با 
تاسیس شبکه مستند کارهای خوبی انجام شد. اوایل دهه 70 
هم یک حرکت های خوبی شد که بیشتر ابتکارات فردی مدیران 
بود. مثلا زمانی که آقای ارگانی مدیر شبکه 2 شد، اتفاقات خوبی 
در حوزه مستند رخ داد یا زمانی که آقای جعفری جلوه در شبکه 
یک بودند، علاقه شخصی ایشان به مستند فضا را تغییر داد. در 
موارد دیگر به دلیل نگاه و سیاست کلان حاکم بر مستند برای 
س��اعت های کم بیننده یا خالی تلویزیون کنداکتور پیش بینی 
می ش��د. نتیجه این کار باعث شد مستندسازها امکان دریافت 
بازخورد از مخاطبان را نداشته باشند و  عرصه دیگری هم برای 
ارتباط وجود نداش��ت. حالا البته فعالیت هایی راه افتاده است. 
الان 14 س��ال است انجمن تهیه کنندگان مستند با همکاری 
خانه هنرمندان به صورت مرتب هفته ای یک س��انس مستند 
اکران می کند. نمایش محدودی است که از این تجارب می شود 
استفاده کرد. هنر و تجربه هم نمایش مستند دارد و آغاز قابل 
قبولی داش��ته ولی به نظرم برای ادامه باید با آسیب شناس��ی 
گذش��ته، برنامه ریزی متفاوتی داشته باشد؛ این شکلی که به 
صورت چرخشی در کنار فیلم کوتاه، سینمایی و حتی انیمیشن 
پخش می شود به پرورش مخاطب جدی مستند منجر نخواهد 
شد. ما به صورت جدی مخاطب سازی را دنبال نکردیم. مخاطب 
بالقوه وجود دارد اما این مخاطب بالفعل نیس��ت. تلویزیون هم 
خب، در س��ال های اخیر توجهی به این حوزه کرده اس��ت اما 
مستندساز اگر دغدغه اصلی اش مخاطب نبوده، مقصر نیست. 

تلویزیون ما که متولی اصلی مستند هست هم مقصر است.
 جدا از مس�اله تولید، یک�ی از مهم ترین معضلات موجود در 
حوزه مستند، عدم وجود توزیع مناسب محصولات ساخته شده 
است، چنانکه از میان حدود 1000 مستند ساخته شده در سال 
تنها حدود 50 اثر می توانند در جشنواره ها و در محافل مختلف 

به اکران در بیایند و مابقی وارد بایگانی خواهند شد!
رزاق کریمی: ما الان دغدغه توزیع و نمایش فیلم مستند را داریم. 
با کمک آقای یزدی و دوستان ش��ان باید برای این موضوع مهم 
راه حل هایی پیدا کنیم. خیلی از تولیدات ما می تواند از تلویزیون 
پخش ش��ود اما بنا نیس��ت ما به تامین برنامه تلویزیون تبدیل 
بشویم. باید ببینیم سایر جایگاه های  توزیع و نمایش کجاست. 
در سینما چطور این امکان فراهم می شود. VOD سال گذشته 
به وج��ود آمد و امس��ال می تواند رواج بیش��تری پی��دا کند. ما 

پیش بینی می کنیم این شبکه امکان مناسبی برای توزیع باشد.
یزدی: بزرگان مستند از کم کاری تلویزیون صحبت می کنند اما 
همین مستندسازان هنگامی که نام مستند تلویزیونی می آید همه 
عقب می کشند. البته شاید این تصور به دلیل پخش مستندهای 
نامناسب از تلویزیون بوده باشد اما نمی توان اینگونه قضاوت کرد 
و مستند تلویزیونی خوب هم داریم. این مساله موجب گرایش 
مستندسازان برای ساخت آثار جشنواره ای شده است که با توجه 
به ظرفیت موجود وضعیت مناسبی نخواهد بود. به همین خاطر 
با وجود جوایز زیادی که سال گذشته گرفتیم امسال نهایت تلاش 

خود را برای تولید مستندهای تلویزیونی به کار می گیریم.
 منظورتان از مس�تندهای تلویزیونی در قاب و فرم بیان است 

ی�ا منظورتان هم�ان مردمی ب�ودن آثار و 
نزدیکی با طیف مخاطبان بسیار است؟

ی�زدی: هر دو م��ورد را می گوی��م؛ همان 
کاری که ش��بکه های خارج��ی می کنند 
و مستندهایی می س��ازند که قابل پخش 
از تلویزیون باش��د. انتخاب موضوعاتی که 
براس��اس اولویت های مورد نیاز مردم تهیه 

شده و شیوه روایتی سرراست دارد.
مس��تند  تقس��یم بندی  رزاق کریم�ی: 
تلویزیونی و جشنواره ای وجود دارد اما اینها 
نبای��د معیار ارزش گذاری باش��د. در تمام 
دنیا مستند رسانه ای یا مستند تلویزیونی 
تعریف مشخصی دارد؛ مستندی است که 
برای طیف وسیعی از مخاطبان و گروهی 
که مخاطب هدف یک ش��بکه تلویزیونی 
هستند س��اخته می ش��ود. اتفاقا مستند 
تلویزیون��ی نه تنها عیب نیس��ت، یکی از 
حسن های مستندساز در همه  جای دنیا 
هست که بتواند مستند تلویزیونی بسازد. 
خیلی هم سخت اس��ت و کار ارزشمند و 
خلاقانه ای می تواند باش��د اما در مدیوم و 
مدیای خودش. البته باید تعریف داش��ته 
باشیم. مستند رسانه ای چیست؟ من هم 

این تفکیک گذاری ها را ش��نیدم. مثلا یکی از مستندسازهای 
خوب ما سال گذشته در جشنواره فجر به من می گفت: من تا به 
حال یک فیلم هم برای تلویزیون نساخته ام! من گفتم این افتخار 
نیس��ت. به من گفت: شما خودتان در مرکز گسترش مستند 
غیرتلویزیونی می سازید. گفتم بله! اما می خواهیم از ابتدا تکلیف 
مخاطب را روشن کنیم. اگر تلویزیونی هست برای کدام مخاطب 
ساخته می ش��ود. اگر تلویزیونی نیس��ت با چه هدفی ساخته 
می ش��ود! در یک تقسیم بندی کلی مستند را مثل شاخه های 
دیگر سینما به 2شاخه می توانیم تقسیم کنیم؛ مستندهایی که 
براس��اس سلیقه مخاطب ساخته می شود، مستندی که دقیقا 
مش��خص می کند هدفش مخاطبان شبکه 3 هست یا شبکه 
مستند یا.... مستندی که با قواعد کلاسیک مستندسازی ساخته 
می شود، س��لیقه مخاطب را بررسی می کند و براساس میل و 
س��لیقه و مخاطب هدف ساخته می شود. این یک نوع مستند 
است. شکل دیگری از مستند داریم که می خواهد ایجادکننده 
سلیقه دیگری برای مخاطب باشد. یعنی مصرف کننده سلیقه 
مخاطب نیست و با یک فرم جدید و با یک شیوه روایت جدید 
ساخته می شود. حالا ممکن است موضوع هم نو باشد. ممکن 
است که نو هم نباشد چون الان دنیای ارتباطات است و تقریبا 
موض��وع ت��ازه ای نداریم و اکثریت جامعه ب��ه همه موضوعات 

دسترسی دارند. پس هدف از ساخت این مستند یک روایت نو 
است؛ در فرمی نو و خلاقانه. این دیگر عنوانش مستند تلویزیونی 

نمی تواند باشد.
 با توجه به مدیریت جدید رخ داده در ش�بکه مس�تند، تعامل 

لازم جهت پخش آثار از تلویزیون انجام شده است؟
یزدی: مش��کل خاصی از این بابت نداریم و با تغییر مدیریت در 
شبکه مستند وضعیت بهتر هم شده است، چرا که واقعا در دوره 
گذش��ته برای ارائه مس��تندهای خود به شبکه مستند چندان 
علاقه مند نبودیم، هر چند مدیر قبلی هم به ما لطف داشت اما 
سیاست های این شبکه را مغایر با نگاه خود می دانستیم! امسال 
برای حل معضل توزیع مس��تندهای خود به دنبال س��اخت و 
پخش مستند از تلویزیون هستیم. به علاوه در بحث اکران های 
دانشگاهی و اکران در شهرستان های مختلف هم فعال شده ایم. 
برای ما در مرکز مستند سوره بخش توزیع هم مانند تولید مهم 

است.
نقویان: پخش مس��تند در تلویزیون مساله مهمی است و باعث 
دیده شده کار می شود. مثلا مستند »برادران« در ساعات خوب و 
مناسب و با تبلیغات بسیار از تلویزیون پخش شد و موفق بود. به 
نظرم برخی آثار موفق به دلیل عدم تبلیغات و پخش مناسب در 

تلویزیون دیده نمی شود و هدر می رود.
 بچه های »عمار« ش�کل متف�اوت و تازه ای را ب�رای اکران آثار 
تولیدی خود دنبال می کنند؛ ش�ما در مرکز مستندسازی حوزه 

هنری هم چنین رویه ای را دنبال می کنید؟
یزدی: بچه های »عمار« فضای خوبی را در اکران های گس��ترده 
خود فراهم س��اختند و امیدوارم ادامه داشته باشد. برای توزیع 
محصولات نیاز به برنامه ریزی و سختکوشی خاصی است و نیاز به 
چند سال کار دارد تا حتی بتواند به منفعت اقتصادی دست یابد. 
فرض کنید بتوانید یک مرکز توزیع مطلوب توزیع بسازید و در 

نهایت به یک بنگاه موفق اقتصادی تبدیل شوید.
 البته در بخش تولید آثاری حرفه ای و جذاب هم معضلاتی در 
تولید آثار مستند وجود دارد و برخی آثار ساخته شده با سطح 

کیفی نازلی تولید می شوند!
نقویان: مشکلات فیلمس��ازی وجود دارد اما به همان اندازه هم 

نتوانستیم توزیع مناسبی داشته باشیم.
یزدی: همه مشکلات مختلف مانند فرم و روایت پردازی در تولید 
و معض��لات توزیع در کنار هم باع��ث ایجاد فاصله با مخاطب 
خواهد شد. ما مستندهایی داریم که نمی توانند براحتی با مردم 
ارتباط برقرار کنند و فلسفه بافی می کنند! مستند مردمی که 
نیاز به حرکات عجیب و غریب ندارد. مستندساز باید بتواند زبان 
درستی را انتخاب کند. قبول دارم که باید در تولید مستند هم 
خودمان را اصلاح کنیم و حالا س��اختن مستند برای مخاطب 
بسیار مشکل تر از گذشته است. متاسفانه تمرکز مستندسازان 
و مدیران روی آثار جش��نواره ای اس��ت که این درست نیست. 
ما باید تمرکز خود را روی مس��تندهای تلویزیونی بگذاریم تا 
مستندس��ازان ما آنقدر وحش��ت از عنوان مستند تلویزیونی 

نداشته باشند.
نقویان: مثلا مستندی مانند »برادران« از تلویزیون بخوبی دیده 
ش��د اما چرا مستندسازش مورد توجه رسانه ها قرار نگرفت؟! در 
صورتی که اگر من س��ال گذش��ته در جشنواره سینما حقیقت 
بودم و جایزه می گرفتم خیلی دیده می ش��دم! از این نظر ذهن 

مستندساز به سمت ساخت آثار جشنواره ای می رود.
 اما بس�یاری از مردم که اصلا نام آثار انتخابی و مستندسازان 
برنده جشنواره ها را که نمی دانند تا آنها را مورد توجه قرار دهند! 

و اصلا این جشنواره ها در نگاه مردمی چقدر مهم است؟
یزدی: شما می دانید که چقدر جشنواره های دست چندم خارجی 
در جهان وجود دارد که برخی مستندس��ازان با افتخار به دنبال 
گرفتن جوایزش��ان هستند! رس��انه هایی 
هس��تند که حتی پذیرش آث��ار را در این 
جشنواره های گمنام پوشش خبری وسیع 
می دهند. در صورتی که درباره مستندهای 
تلویزیونی هیچ توجهی نمی شود. برای نمونه 
می گویم که جهش بسیار زیاد مستندهای 
حیات وح��ش ما چ��را در رس��انه ها بازتاب 
نیافته اس��ت؟ اتفاقا پیشرفت مستندهای 
حیات وحش از طریق تلویزیون بوده است و 
مربوط به مراکز استان هاست. ما همیشه به 
مهجور بودن مستند اشاره می کنیم اما این 

شرایط را چه کسانی ایجاد کرده اند؟ 
نقوی�ان: من ب��ه عنوان مستندس��ازی که 
علاقه من��د به س��اخت آثاری ب��ا مضامین 
ارزشی هستم این گله گذاری را از مسؤولان 
و مرکز گس��ترش دارم که چ��را به آثار من 
نوعی توجه نمی کنند. باید تعارفات را کنار 
گذاش��ت و صریح صحبت کرد. من کاری 
ن��دارم که مثلا ش��اید در نگاه مس��ؤولان 
جهت گیری های سیاسی وجود داشته باشد 
اما این مساله باعث شده که فیلم های بد و 
نامناسبی در جشنواره هایی مانند »سینما 
حقیقت« به نمایش درآید که باعث دوری 
بیشتر مخاطبان از آثار مستند خواهد شد. فیلم هایی که تماشاگر 
در اواسط فیلم س��الن را ترک خواهد کرد. حداقل اگر محتوای 
نامناس��بی هم انتخاب می کنند آنقدر در فرم هم بد نباشد! این 
مسائل باعث شده مخاطب عام دیگر به جشنواره ها رجوع نکند. 
ما در جش��نواره ها کمتر می بینیم که س��الن های سینمایی پر 
شود. شاید مسؤولان جشنواره به دنبال تکمیل لیست فیلم های 
انتخابی هستند اما به نظرم آثاری که ضعیف است اصلا نباید به 

جشنواره راه پیدا کند.
رزاق کریمی: من نمی دانم منظورتان کدام دوره از جشنواره است؟ 
چرا که در آخرین دوره جش��نواره استقبال قابل توجهی صورت 

گرفته بود!
نقویان: من به عنوان مستندسازی که علاقه مند به ساخت آثاری 
سیاس��ی هستم جایی در این جش��نواره ندارم! فیلم »رمز و راز 
ملکه« هم در جشنواره پذیرفته نشد. دیگر فیلم هایم مانند »گاو 
خشمگین« هم راه پیدا نکرد و درباره همین فیلم جدید »بازی« 
هم به نظرم همین اتفاق خواهد افتاد! به نظرم مس��اله مدیران 
مس��ائلی مانند محتوا و جذابیت آثار نیست. نمی دانم شاید در 
دوران پسابرجام برای هیات انتخاب سخت باشد که فیلمی ضد 

انگلیسی مانند »رمز و راز ملکه« را انتخاب کند!
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میزگرد »وطن امروز« درباره سینمای مستند با حضور مرتضی رزاق کریمی، محسن یزدی و مهدی نقویان

به دنبال مستند ملی پرمخاطب
 رزاق کریمی: مستندسازان صرفاً برای خودشان فیلم نسازند یزدی: اینکه کارگردان بگوید کار سفارشی نمی کنم افتخار نیست

 نقویان: هنوز مشکلات دسترسی به آرشیو برای مستندسازان وجود دارد

مستندس�ازان  از  برخ�ی  ی�زدی: 
ب�ا ادعاه�ای بس�یار می گوین�د ما 
کار سفارش�ی نمی کنی�م! مگر این 
کار افتخ�اری اس�ت؟! چطور ش�ما 
می روید در فلان موسس�ه کارتان را 
می س�ازید، آن وقت در برخی موارد 
ژست سفارشی نگرفتن می گیرید؟ 
به هر حال در مرکزی که من مستند 
تهیه می کنم مانن�د همه جای دیگر 
چارچوب هایی وج�ود دارد که باید 
مستندساز آن را رعایت کند. حوزه 
هنری براساس سیاس�ت های نظام 
می خواهد تولید داش�ته باش�د اما 
فیلمساز می گوید من کار سفارشی 
نمی کنم! این روند درس�ت تولید در 

فیلمسازی نیست

رزاق کریمی: تقس�یم بندی مستند 
تلویزیونی و جشنواره ای وجود دارد 
ام�ا اینها نباید معی�ار ارزش گذاری 
باشد. در تمام دنیا مستند رسانه ای 
تعری�ف  تلویزیون�ی  مس�تند  ی�ا 
مش�خصی دارد؛ مستندی است که 
ب�رای طیف وس�یعی از مخاطبان و 
گروهی که مخاطب هدف یک شبکه 
تلویزیونی هستند ساخته می شود. 
اتفاق�ا مس�تند تلویزیون�ی نه تنها 
عیب نیس�ت، یکی از حس�ن های 
مستندس�از در هم�ه  ج�ای دنی�ا 
هست که بتواند مستند تلویزیونی 
بسازد. خیلی هم سخت است و کار 
ارزشمند و خلاقانه ای می تواند باشد 

اما در مدیوم و مدیای خودش
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